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SKUPSTINA CRNE GORE

PREDSJEDNIK

Ivan Brajovic

Postovani,

Obavjestavam Vas da ce na osnovu clana 187 Poslovnika Skupstine Crne Gore, u ime Kluba

Socijaldemokratske partije Crne Gore, pitanje na cetvrtoj - posebnoj sjednici Prvog redovnog

(prolje;njeg) zasijedanja u 2020. godini koja ce se odrzati 27.05. 2020.godine, predsjedniku

Vlade,g-dinu Dusku Markovicu, postaviti poslanik Ranko Krivokapic.

S poslovanjem,

PREDSJEDNIK KLUBA POSLANIKA

mr Rasko Konjevic



Postovani prcdsednice Vlade,j

iPoznato Vam je da se Cma Gora, sudeci po mnogim relevantnim medunarodnim
izvjestajima, tretira kao zemija koja ima visegodisnje nazadovanje posebno u oblastima
demokratije i vladavine prava. Nedavno objavljeni izvjestaj Fridom Hausa nas po prvi put od
2003.godine definise kao drzavu koja vise nije ni formalno demokratija, vec se svrstava u
"hibridne rezime". Na toj tacki nije bila Cma Gora od 2003 1 ta pozicija nazalost je potvrda
kontinuiranih upozorenja SDP-a i iz vlasti 1 iz opozicije. Neraskidiva je meduzavisnost ocjene o
padu medu "hibridne rezime" i cijene koju ce naSa zemija platiti pogorsanjem ekonomsko -
socijalne pozicije.

I Srusen je funkcionaini parlamentarizam koji je upravo postojao da bi rjesavao sporove
kroz dijalog. Politicki sukobi su samo rezuitanta ruSenja predstavnickog tijela gradana . Izbori
proizasli iz ovakvog stanja tesko ce biti osnov za mandat koji se bavi rastucom ekonomskom
krizom nego samo osnov za nove sporove. Sljedstveno tome, institucionalna kriza je bez
presedana od obnove nezavisnosti, buduci da imamo VD stanje u kljucnim institucijama od
kojih zavisi napredak u evropskim integracijama. Integracijama koje takode stagniraju jer za
godinu dana nijesmo ni otvorili ni zatvorili niti jedno poglavlje.

VJerujem da ste svjesni da je iscrpljen postojeci model vladanja. Potroseno je
povjerenje kod nasih evroatlasnkih partnera jer vise simuliramo nego zaista sprovodimo
reforme. Vjerujem da ste svjesni da je, iz niza razloga, proslo vrijeme kada nam se sa
partnerskih adrcsa gledalo kroz prste. Predugo traje bjezanje da nas sistem do kraja 1
sustinski prilagodimo evropskom sistemu politicklh i demokratskih vrijednosti.

K.0 ne zeli cuti ove direktne dijagnoze mora znati da ce biti suocen sa bolnim terapijama
koje ce opet zakonomjerno znaciti velike posljedice prvenstveno po ovakvu vlast. Zamrzavanje
na pLitu ka EU, tezak proces demokratske konsoHdacije i posljedicno svemu tome pogorsanje
ekonomsko-socijalnog statiisa gradjana.

Predsednice Vlade, sto planlrate da preduzmete kako bi se zaustavili svima vldliivi i
ociglcdni, mcdiunarodno notvrdienk opasno negativni trendovi u drustvu koii
zakonomjerno Droizvode velike posljedice po niegovu stabilnost, dalii napredak na putu ka
EU, ukupan proces demokratske konsolidaciie i posltedicno svemu tome ekonomsko-
sociia ni status gradana?

Obrazlozenje

j Vlada, kao organ izvrsne vlasti i Ustavom definisana da vodi unutrasnju i vanjsku
politiku najodgovornija je za stanje u drzavi, stepen demokratije i vladavine prava,
institucionaino povjerenje i ukupnost rezultata u svim oblastima.

j

Crna Gora je vec usla u spiralu permanentnog nazadovanja kada su u pitanju demokratski
standard! koji su kljucni indikator nase spremnosti da ukupan politicki sistem prilagodimo
demokralskom ustrojstvu razvijenih drzava.



Odluka da prihvatite novu metodologiju u pregovorima sa EU, koju pozdravljamo, ce
postojeci model vladanja staviti na jo§ tezi ispit buduci da ce ovaj proces ubuduce biti mnogo
vise politicki, a to znaci mnogo manje prostora za simuliranje a mnogo vise mogucnosti za
sankclje za drzave koje nijesu sposobne da isporu5e mjerljive rezultate.

Sve ovo, kao nikada do sada, stavlja u prvi plan politicku volju nosioca vlasti, prije svega
Vas kao predsjednika Vlade koji je prva adresa i za pohvale u slucaju napretka, all 1 kritike u
slucaju nastavka vec uzmaklog trenda degradacije demokratskih procesa.

POSLANIK

Ranko Krivokapic



'fme rr704^

CRNA GORA

SKUPSTINA crne GOfit
PHIMLJENO;

i5 ^10

.VE2A:,

BPA:.:.

SKRACEn'iCA; j PRILDG;

Broj: 01

Podgorica, 11. jun 2020. godine

SKUPSTINA CRNE GORE

Gospodin Ivan Brajovic, predsjednik

Postovani predsjednice,
I
j

y skladu sa stavom 7 clana 187 Poslovnika Skupstine Crne Gore u

priloglu dostavljam pisane odgovbre na poslanicka pitanja postavljena tokom
Premijerskog sata odrzanog 27. maja 2020. godine, kako bi isti bill
dostavljeni uvazenim poslanlcima.

Markovic



Klub poslanika Socijaldemokratske^partije^ ^

Ranko Krivokapic

POSLANICKO PITANJE

Postovani predsjednice Vlade,

Poznato Vam je da se Crna Gora, sudeci po mnogim relevantnim medunarodnim
izvjestajima, tretira kao zemlja koja ima visegodisnje nazadovanje posebno u oblastim
demokratije i vladavine prava. Nedavno objavljeni izvjestaj Fridom Hausa nas po prvi

put ad 2003. godine definise kao drzavu koja vise nije niformalno demokratija, vecse
svrstava u „hibndne rezime". Na to] tacki nije bila Crna Gora od 2003. i ta pozicija

nazolostje potvrda kontinuiranih upozorenja SDP-a i iz vlasti i iz opozicije. Neraskidiva
je meduzavisnost ocjene o padu medu „hibridne rezime" i cijene koju ce nasa zemlja
platiti pogorsanjem ekonomsko-socijalne pozicije. Srusen je funkcionalni
parlamentarizam koji je upravo postojao da bi rjesavao sporove kroz dijalog. Politicki
sukobi su samo rezultanta rusenja predstavnickog tijela gradana. Izbori proizasli iz

ovakvog stanja tesko ce biti osnovza mandatkojise bavi rastucom ekonomskom krizom
nego samo osnov za nove sporove. Sljedstveno tome, institucionalna kriza je bez
presedana od obnove nezavisnosti, buduci da imamo VD stanje u kljucnim institucijama

od kojih zavisi napredak u evropskim integracijama. Integracijama koje takode
stagniraju jer zagodinu dana nijesmo ni otvorili nizatvorili nitijedno poglavlje.

Vjerujem da ste svjesni da je iscrpljen postojeci model vladanja. Potroseno je povjerenje
kod nasih evroatlantskih partnera jer vise simuliramo nego zaista sprovodimo reforme.

Vjerujem da ste svjesni da je, iz niza razloga, proslo vhjeme kada nam sesa partnerskih

adresa gledalo kroz prste. Predugo traje bjezanje da nas sistem do kraja i sustinski
prilagodimo evropskom sistemu politickih i demokratskih vrijednosti. Ko ne zelicuti ove

direktne dijagnoze mora znati do ce biti suocen sa bolnim terapijoma koje ce opet
zakonomjerno znaciti velike posljedice prvenstveno po ovakvu vlast. Zamrzavanje na

putu kdi EU, tezak proces demokratske konsolidacije i posljedicno svemu tome
I

pogorsahje ekonomsko-socijalnog statusa gradana.

Predsjednice Vlade, sto planirate da preuzmete kako bi se zaustavili svima vidljivi i
ocigledn'i, medunarodno potvrdeni, opasno negativni trendovi u drustvu koji
zakonorrg'erno proizvode velike posljedice po njegovu stabilnost, dalji napredak na putu
ka EU, ukupan proces demokratske konsolidacije i posljedicno svemu tome ekonomsko-

socijalni\status gradana?



Obrazlozenje

Vlada, kao organ izvrsne vlasti i Ustavom definisana da vodi unutrasnju i vanjsku
politiku najodgovornija je za stanje u drzavi, stepen demokratije i vladavine prava,
institucionaino povjerenje i ukupnost rezultata usvim oblastima.

Crna Gora je vec usia u spiralu permanentnog nazadovanja kada su u pitanju
demokratski standardi koji su kljucni indikator nase spremnosti da ukupan politicki

sistem prilagodimo demokratskom ustrojstvu razvijenih drzava.

Odluka da prihvatite novu Tnetodologiju u pregovorima sa EU, koju pozdravljamo, ce

postojeci model vladanja staviti na Jos tezi ispit buduci da ce ovaj proces ubuduce biti
mnogo vise politicki, a to znaci mnogo manje prostora za simuliranje a mnogo vise
mogucnosti za sankcije za drzave koje nijesu sposobne da isporuce mjerljive rezultate.

ODGOVOR

Poslanice Krivokapicu, znamo da na slobodnom trzistu vlade ne mogu ni da osnivaju,

ni da zabrane osnivanje medija. Nijesmo mi ovdje uvozili nijedan medij, nego su oni

sami dolazili. Danas, kada pokusavamo da stavimo pod kontrolu 1 taj segment, kazu

„ne diraj.te, jer je to stav i direktiva Savjeta Evrope".

Nijesam zabiljezio ill nije objavljeno - rijetko je koja drzava podrzala medije u ovoj

situaciji kao Crna Gora. Ne samo verbalno, nego finansijski i u svim drugim
programima. To je za primjer.

Postovani poslanice Krivokapicu,

lako svjestan Vase motivacije za ovakvom kritikom Vlade, moram ipak red da sam

iznenaden ostrinom ocjena koje ste iznijeli i ne naravno prvi put.

Stanje koje ste opisali ne prikazuje po meni realno Crnu Goru, i Vi to veoma dobro

znate. Kbnstruktivna kritika od Vas i bilo kojeg poslanika je dobro doda i ne samo

dobro doda nego ipozeljna jer zbog toga cemobiti ill zahvaljujud tome cemobitibolji

i uspjesniji u realizaciji vladinih politika, ali zaista bi bilo fer da se u Parlamentu makar

potrudimo da objektivno sagledavamo nase drustvo i njegov stepen razvoja, kao sto
I

to pokusavamo objektivno sagledati njegove slabosti, ali i prednosti i nesporne

rezultate koje smo kao drzava ostvarili od obnove nezavisnosti.



Ali evo, da jasno ponovim: rad Vlade koju predstavljam, kao i do sada, bice posvecen
ispunjenju njenog programa i strateskih7.prioriteta koji su zasao.vani na onim

ciljevima o kojima ste Vi govorili. Duboko sam uvjeren da je to jedini put kojim

moramo id i koji ce donijeti rezultate.

Nedavhoi smo proslavili cetrnaest godina otkako je Crna Gora ponovo preuzela

buducnost u svoje ruke. Koliko je ta odluka bila ispravna pokazuju i rezultati koje

biljezimo na svim poljima slijeded kljucne ciljeve drzavne politike na unutrasnjem i

vanjskom planu.

Vjetar u leda i podstica] da mijenjamo ono sto nije dobro, daju nam i ocjene sa

medunarodnih adresa koje Vlada podjednako analizira, bez obzira da li se radi o

pohvalama, ill pak preporukama i primjedbama. Sagledavamo sa jednakom paznjom

i one koje Vi selektivno citirate smatrajud da doprinose Vasoj politickoj poziciji.

U komentaru ste se osvrnuli na nedavni izvjestaj NVO Freedom House. Kao sto je

poznato, svaki izvjestaj ovog tipa u Vladi notiramo, ocjene pazljivo analiziramo i, u

skladu sa tim, razmatramo mogucnost unapredenja nadh politika.

U konkretnom slucaju, ne mozemo se saglasiti sa datim ocjenama, niti smatramo da

su odraz konsenzusa medunarodnih adresa. Kod izvjedaja koji se dominantno

oslanjaju na ocjene i interpretacije lokalnih analiticara, uvijek postoji mogucnost

neprecizno utvrdenog ili uopde neutvrdenog dnjenicnog stanja, pa samim tim i

pogresnog zakljudvanja.

Takode, u ovakvim izvjestajima primjenjuju se i numericki modeli koji za 1/10 poena

neku zemlju spuste ili podignu na skali za cijelih nekoliko mjesta.

Pa i pored svega toga, u Vladi ne potcjenjujemo nijednu ocjenu ili izvjedaj, niti
ignorisemo probleme na koje je ukazano.

I bas kroz analizu tog izvjedaja, a onda i Vadh stavova i obrazlozenja, ubijeden sam

da jezik istine, objektivnosti i zakona mora ostati jedini relevantan. Kako na tlu nase

drzave, tako i u komunikaciji s nadm medunarodnim partnerima.

Ono do je nesporna cinjenica jeste da je ova Vlada u potpunosti posvecena nastavku

reform! i napretku na putu evropske integracije, te ocuvanju stabilnosti i ekonomskog
prosperiteta, o cemu svjedoce ostvareni rezultati tokom cijelog mandata.



A odavno nije bilo mandata i perioda jedne vlasti, koju su pratili ovakvi izazovi, i u

E.d^ojem su istovremeno ostvaiienbMlicpMezultati. Sa-sve suzbijanjem epidemije

koronavirusa, i statusom prve Corona-free drzave u Evropi.

Mislim da nema potrebe da ih danas pojedinacno nabrajam - od rekordnog

ekcnomskog rasta u svakoj godini, pokretanja i finalizovanja razvcjnih projekata, do
liderstva u evropskim integracijama.

Napredak na putu ka Evropskoj uniji postignut je u maksimalnoj mogucoj mjeri koja

je zavisila od nas. ]a znam da bi on bio jos veci, a posebno Vi, da su spoljne okolnosti
bile drugacije unutar same Unije. Stoga, nema potrebe da brinete da je Crna Gora
demokratski nazadovala; a jos manje da strahujete da su reforme stale ili simulirane

ili da ce proizvesti nestabilnost drustva.

Nase opredjeljenje i rezultate nije ugrozila ni pandemija. 0 tome kako Crnu Goru

dozivljavaju nasi saveznici i partner! iz EU i NATO-a, dovoljno su pokazali oni sami,

kroz podrsku i konkretnu pomoc u proteklih par mjeseci.

Postovani poslanice Krivokapicu,

Kao sto veoma dobro znate, nas manir nije da okrecemo leda problemima i izazovima.

Tu smo, da u otvorenom razgovoru pokusamo da iznademo najbolja rjesenja, kao sto

smo to radili i do sada.

Upravo iz opredjeljenja da slusamo savjete i usvajamo smjernice, bivajuci svjesni

mogucih zloupotreba i konstantnog politikanstva, odlucili smo da budemo prva

drzava koja ce sve vrste izvjestaja Evropske komisije uciniti javno dostupnim.

Dakle,mase drustvo treba da bude svjesno sistemskih nedostatnosti, i da zajednicki

pristupa rjesavanju aktuelnih problema. Vladavina prava, poslanice Krivokapicu, nije

obaveza koju jednokratno treba ispuniti, niti je to moguce ili cak forsirati kada to

nalazu kratkorocni interesi.

Ona je sistem vrijednosti koji se neprekidno demonstrira i neprekidno razvija, da bi

se na njegovim temeljima razvijalo cijelo drustvo.
I

A mi vladavinu prava i demokratski potencijal pokazujemo i u svim drugim pitanjima,

bez obzira da li se radi o slobodi vjeroispovijesti, evropskoj agendi ili pripremi izbora.



Polazeci od sustinskih ciljeva i interesa gradana i drzave, pokrenuli smo i dijalog u

■mA. okviru inicijative Savez^zav^rop.urjl^^kpzb.bdoprinijeli drustyenoj koheziji i jacanju
demokratije.

Vlada ostaje otvorena za njegovu uspjesnu finalizaciju, kao i za sve konstruktivne
predloge i primjedbe; uz svijest o objektivnim izazovima koji preostaju. U torn smislu,
ne zaboravimo i negativan kontekst u koji se Crna Gora zadnjih godina stavlja i zbog
nepotpunog sastava Skupstine. Dakle, pogledajmo u sopstveno dvoriste.

Ako Vam je demokratski napredak Crne Gore zaista bitan, ocekujem i od Vas, i od
ostatka opozicije, da tome doprinesete.

Umjesto da pozivate na funkcionalnost institucija, i to nazalost sa selektivnim
pogledom, ucinite da budemo nova vrijednost za Evropsku uniju. Nasim
medunarodnim partnerima je tesko objasniti, u prilici sam da to slusam svakoga dana,
da se danas jedan dio politickog zivota odvija mimo ovog Doma, a jos teze da pojedini
politick! cinioci blokiraju funkcionisanje sistema zarad ostvarivanja sitnih politickih
ciljeva, ili su ovdje kada nemaju drugoga posla.

Dakle, poslanice Krivokapicu,

Kada govorite o „svima vidljivim i ociglednim medunarodno potvrdenim opasnim
negativnim trendovima u drustvu" - moram red da ih osjecamo svi, ali ne samo
krivicom Vlade, vec konstantnim i beskrupuloznim „upadima" tredh strana u politicki
i javni prostor Crne Gore, sa zeljom da je destabilizuju i diskredituju.

Vjerujem da ni Vi nemate dilemu oku toga da 11 drzavni interes Lreba da bude na
prvom mjestu, ili je to nesto sa cime trebamo trgovati. Vlada i institucije ocuvanje
stabilnosti i bezbjednosti Crne Gore vide kao neprikosnoveni prioritet.

1 jos nesto - dok god smo mi unutar zemlje na istoj strani, na strani vednskih snaga
koje sopstvenoj drzavi zele sigurnost i prosperitet, nad cemo mi zajednicki jezik i
odgovor na nase slabosti.

U Evrop'sku uniju ne ulazi samo Vlada, vec cijelo drustvo. Stoga mi je drago sto
podrzavate novu metodologiju za pregovore. Crna Gora se ne plad daljih reformi, niti
kritickog osvrta na ostvarene rezultate.

i
I

Na kraju, sada kada smo, zahvaljujud zajednickom radu svih nas, uspjesno savladali
ogroman izazov zdravstvene krize koja je paralisala zivot na cijeloj planeti, pozivam



Vas, da radimo zajedno i na saniranju ekonomsko-socijalnih posljedica krize,

dogovoru oko izbornih .uslova/impiementaciji nase evropske agenda, vladavini prava^jm^it.-^i^.j:',
I

borbi prbtiv organizovanog kriminala.

Vlada je sa svoje strane spremna i otvorena za konstruktivan rad u torn cilju. To je
najbolji nacin da se pobrinemo da Vase slutnje i negativne procjene nikada ne postanu
stvarnost.

Zahvaljujem se na paznji.


